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Det store jubileumsåret 
2020 skulle inneholde 
viktige nasjonale 
markeringer; for 
krigsutbruddet 9. april 
1940 og freden den 8. 
mai 1945. Markerin
gene ble avholdt, men 
i sterkt redusert om
fang. Frigjøringsdagen 
ble markert i Larvik, 
med æresbevisning 

fra Larvik kommune til vårt aktive medlem Peter 
Lynge Nissen for hans innsats under 2. verdenskrig 
i ganske unge år. Han la også ned kransen ved 
minnesteinen for de falne fra Luftvernregimentet 
under 2. verdenskrig
Det nye styret er godt i gang med arbeidet med for
midling av Fredriksvern verfts historie og virksom
heten her i dag. Flere av artiklene i denne utgaven 
av Værfts-Magazinet har historisk vinkling. Finn 
Wedel Jarlsberg var marinens siste kommandant. 
Det knytter seg mange til dels latterliggj ørende 
myter til hans år her i Fredriksvern. Per Inge Olsen 
forteller en helt annen historie og belyser Wedel 
Jarlsbergs lange karriere. Per Inge Olsen har funnet 
frem interessante opplysninger som avtvinger 
respekt og forståelse for Wedel Jarlsbergs arbeid 
gjennom et langt liv.
Formidlingen i museene våre blir dessverre påvir
ket av Corona-epidemien denne sesongen. Hver 
eneste sommer gjør Fredriksvern Verfts Venner 
og andre frivillige en stor innsats for å tilrettelegge 

for at verftet skal være en kulturarena på historisk 
grunn. Men vi er skeptiske til å ha åpent som nor
malt denne sommeren. Dette skyldes at de fleste 
av vaktene er i risikogruppen for coronasmitte. Vi 
skal se på mulighetene for å ha åpent helgene i juli 
med start 4. og 5. juli, og da med puljevis innslipp 
av besøkende. Vi må forholde oss til de sentrale 
bestemmelser omkring dette, og vi følger opp med 
løsninger som tilpasses de muligheten som forelig
ger.
Vi gleder oss over at det planlagte arrangementet 
for 9. april, nå gjennomføres 1. juli; innvielse av 
Regimentsalen i Galeiskur 16. Den opprinnelige 
foredragssalen blir tilegnet Luftvernregimentet og 
dets innsats under 2. verdenskrig. Det er Kjell 
Reidar Bugge som har ledet arbeidet med en ut
stilling av fotografier, dokumenter og gjenstander. 
Modellbygger Arne Naper bidrar med ferdigstilling 
i disse dager. Kjell Reidar Bugge har en egen artik
kel i denne utgaven av bladet vårt om bakgrunnen 
for at vi har laget denne salen til Luftvernregimen- 
tets falne. Fredriksvern Verfts Venner har avventet 
muligheten for en medlemstur i september 2020. 
Vi har sett på flere muligheter, og vi håper å få 
gjennomført en tur til Marinemuseet i Horten med 
hovedvekt på besøk til KNM Narvik. Vi kommer 
tilbake til nærmere planer i august. Takk til alle 
bidragsytere til denne utgaven.
Vi ønsker alle medlemmene en god sommer og 
håper mange finner veien til Fredriksvern verft i 
månedene fremover.

Vennlig hilsen 
Dyveke Bast, leder FW
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Tekst: Per Inge Olsen

Finn Frederik Wilhelm Wedel Jarlsberg var 
den siste kommandant ved Fredriksvern 
verft under Marinens tid (1750 -1896). Før 
han ble verftsjef hadde han en lang og 
spennende tjeneste ombord på Marinens 
fartøyer. Han tiltrådte stillingen i 1873 
og fikk avskjed i juni 1896 samtidig 
som Krigsskolen etablerte seg på verftet 
med sine sommerøvelser. Han var den 
av Marinens 18 kommandanter som satt 
lengst i stillingen, hele 23 år.

En kan vel slå fast at hans tid som kommandant 
ikke var den travleste perioden i verftets historie. 
I 1850 var Horten blitt Marinens hovedbase og i 
Fredriksvern var det kun igjen litt virksomhet 
knyttet til vedlikehold av fartøyer. Da også Sjøka- 
dettinstituttet flyttet i 1864 ble det en meget stille 
tid og svært liten militær aktivitet. Det er knyttet 
mange historier til Finn Wedel Jarlsberg. I lokal
samfunnet ble han ofte oppfattet som en egenrå
dig person med et stort selvbilde og uten vilje til å 
følge med i samfunnsutviklingen. Kanskje fikk 
han noen ganger både ufortjent kritikk og omtale. 
Han var imidlertid en lojal embedsmann som tok 
sine plikter alvorlig og selv om aktiviteten på verf
tet på langt nær var som i «gamle dager» sørget 
han for at bygninger og anlegg ble holdt i hevd og 
hans jurisdiksjon innenfor verftets område var 
uomtvistelig. At han var en fargerik person her
sker det ingen tvil om. Han var godslig av natur, 
men ved den minste anledning en kruttønne og 
han førte et språk som falt en gammel sjøulk na
turlig. Han hadde en lang operativ karriere på 
mange fartøyer og var knyttet til Kongehuset i fle
re perioder.
Finn Frederik Wilhelm Wedel Jarlsberg ble født 
13. juni 1815 i Gjerpen i Telemark hvor familien 
bodde på den tiden. Hans far, baron Frederik

1835 Secondløytnant
1847 Premierløytnant
1857 Kapteinløytnant
1863 Capitaine (kaptein)
1874 Kommandørkaptein
(Fra 1860 til 1874 var det ingen kommandørkapteins- 
grad i den norske Marine. De norske capitainer rang
erte likt med svenske kommandørkapteiner. 1 1874 fikk 
kapteinsklassen grad som kommandørkaptein)

Wilhelm Wedel Jarlsberg, hadde etter to år som 
amtmann i Finnmark blitt utnevnt til amtmann i 
Bratsberg og bodde i Gjerpen en kort tid før fami
lien flyttet til Brunla gård. Hans mor var Ingeborg 
Margrethe von Haffner. Offisielt bygslet faren går
den i 1816 og fikk til slutt kjøpt gården i 1843. 
Finn hadde 8 søsken, 2 søstre og 6 brødre. Finn 
var nest eldst etter sin søster Hildur, født i 1814. 
Det hadde vært et barn til, en gutt født i 1812, 
men han døde bare 1 år gammel. Etter som Finn 
var født før adelen ble avskaffet i Norge i 1821 
kunne han beholde sin adelstittel som baron. Det 
var således ikke uten grunn at han under perio
den som verftsjef gikk under navnet «Baronen».
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Hans militære karriere
At Finn skulle bli offiser var naturlig. Mange av 
hans forfedre og slektninger hadde gått denne 
veien og allerede som 12-åring startet han utdan
ningen ved Sjøkadettinstituttet. Den 4.mai 1827 
ble han innskrevet på skolen og han ble uteksami
nert som secondløitnant 26. februar i 1835. To av 
hans brødre, Frederik Joachim (også kalt Fritz) (f. 
1819) og Ferdinand (f. 1823) utdannet seg også til 

Slaget ved Eckernførde. Malt av marineløytnant T.H. Vilh. Pedersen. Maleriet henger på det 
Nationalhistoriske museum, Fredensborg slott

sjøoffiserer. Fritz var kadett i 1832-1840 og Ferdi
nand kadett i 1835-1842. Finn hadde en omfat
tende sjøtjeneste på ulike fartøyer både innen
lands og utenlands. Etter Sjøkadettinstituttet ble 
han en kort periode ansatt som adjutant for sjefen 
for arbeidskompaniet ved Fredriksvern verft, 
kaptein J. Smith. Året etter oppholdt han seg 7-8 
måneder i Frankrike for å utvide sine språkkunn
skaper. I årene 1837 til 1847 tjenestegjorde han på 
en rekke fartøyer (korvetten «Ørnen», briggen 
«Fredriksvern, fregatten «Freia» korvetten «Nord
stjernen» kanonjollen «Tordenskjold» og den 
svenske korvetten «Desiree») Flere av seilasene 
gikk utenlands som til Middelhavet, Østersjøen 
og St.Petersburg. Under en tur til Middelhavet i 
1837 gjorde han 3 ukers lasarett-tjeneste i land på 
Malta da ca. 60 av mannskapet hadde fått dysen
teri. I 1845 var han en tid i postvesenets tjeneste 

som styrmann på dampskipene «Prinds Carl» og 
«Constitutionen». Innimellom toktene var han 
også innom tjenesten som ekvipasjemester først 
ved Horten og deretter Fredriksvern og inspek- 
sjonsoffiser ved det Sjømilitære korps skole.
I mars 1849 befinner han seg frivillig i dansk or- 
logstjeneste for å delta i kampene mot Tyskland 
(Den første Schleswigske krig 1848 - 1850) Han 
gjør tjeneste på det store danske linjeskipet 

«Christian VIII» som ad
jutant for skipets kaptein 
og som ansvarlig for et 
dekksbatteri. Skjærtors
dag 5. april 1849 seiler en 
dansk eskadre med flere 
skip inn i Eckernførde 
fjord hvor det planlegges 
en landgangsoperasjon 
med et kompani soldater, 
Sammen med «Christian 
VIII» er det en fregatt og 
2 dampfartøyer. Om bord 
på det ene dampfartøyet 
«Geiser» er Finns bror 
Ferdinand nestkomman
derende. Den danske 
krigsflåten går på et al
vorlig nederlag. «Christi
an VIII» blir skutt i 
brann, skipets kruttma- 
gasin tar fyr og skipet ek
sploderer. Bare noen få 
overlever. Det anslås at 

mellom 130-200 mann blir drept og over 900 tatt 
til fange. Finn satt i tysk fangenskap i over 5 må
neder. 29. august ankom han til København hvor 
kongen personlig utnevnte han til Ridder av Dan
nebrog og overrakte ham en æressabel.
I en nekrolog i Nordisk Tidende 13. juni 1901 be
skrives hans innsats under slaget slik: Under kam
pen utfoldet han en urettelig virksomhet. Snart 
kommanderer han fyr, snart sikter han og skyter 
selv, snart tar han med bare hendene en brennende 
granat som falt ned midt i en klynge av folk og kas
ter den over bord før den sprang. Han sparker til 
glødende kuler som faller nedpå dekket og det lyk
kes han å feme mindre enn 5 sådanne. Han måtte 
også opptre som lege og med sin norske tollekniv 
måtte han midt under slaget amputere begge bein 
på en matros som kun hang i noen sener.
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Hvor etterrettelig denne beskrivelse er vites ikke. 
Det foreligger flere historier om han under slaget 
og det kan jo tenkes at det er han selv som har 
fortalt det i sin tid. Det skal imidlertid ikke un
derslås at han utviste stort mot under kampene på 
Eckernforde red.
Hans bror Wolfgang som var offiser i Hæren del
tok også under krigen mot Tyskland og var med 
på å drive tyskerne ut av Fredicia. Han forble i 
den danske hær og avanserte til oberst. Dette var 
ikke siste gang han var nær ved å miste livet. Etter 
å gjort tjeneste ved korvetten «Nordstjernen» (4 
måneders skoletokt i 1850), skonnerten «Sleip
ner» (1853) og fregatten «Desideria» (1854) tje
nestegjorde han i 1856 som nestkommanderende 
ombord på dampkorvetten «Nornen». 16. okto
ber lå skipet utenfor Vealøs for å drive skarpsky
ting med kanoner. Ca. kl. 1000 sprang løpet på en 
av kanonene og skipssjefen, capitaine Carl Sieg
fried Bonnevie, som stod ved siden av Wedel 
Jarlsberg, omkom. 2 av kanonmannskapene ble 
hardt skadet, likeså krutthenteren. De 2 første 
døde senere. I ettertid mente man at det var en 
luftblære i støpningen som forårsaket sprengnin
gen.
«Nornen» var et nytt skip sjøsatt i 1855 og kom
mando ble heist 30. august 1856. Det hadde en 
besetning på 216 mann. Ca. en måned før ulyk
ken, 22. september 1856, la «Nornen» ut fra Hel
singør med kurs for Christiania. Ombord var den 
svenske kronprins Carl som skulle fungere som 
visekonge i Norge (I årene 1856-57 var han sin 
fars Oscar Is stedfortreder i Norge).
Et lite stykke ut fra Helsingør gikk den danske 
kongen Frederik VII og prins Christian om bord. 
Under deres opphold på skipet ble capitaine Bon
nevie utnevnt til Ridder av Dannebrog og Finn 
Wedel Jarlsberg til Dannebrogsmann. Kongen og 
prinsen forlot deretter «Nornen» og returnerte 
med et kongelig dansk dampskip. I januar 1859 
ble han skipssjef på briggen «Statsraad Erichsen». 
Dette var et skoleskip og samme sommer la det ut 
på tokt fra Christiania langs kysten med 58 lær
linger fra Marinens Sjømilitære korps. Hele be
setningen var på 80 mann.

I forbindelse med kroningen av Kong Carl IV den 
5. august 1860 i Nidarosdomen ble dampskipet 
«Vidar» stilt til de kongeliges disposisjon under 
oppholdet i Trondhjem samt reisen til og fra.
Skipssjef om bord var kapteinløytnant Finn We

del Jarlsberg. På slutten av oppdraget ble han ut
nevnt til Ridder av Sverdordenen.
Da det i 1864 skulle opprettes en dampkanonbå- 
teskadre ble han utnevnt som sjef for eskadren.

Foto: Oslo museum

Kommandoen skulle føres fra D/S «Gler». «Gler» 
var et post- og passasjerskip bygget i 1849 og var 
sammen med «Gyller» de første dampskip i den 
norske marine med norskbygget maskin.
I perioden 1864-1867 var han knyttet til Stats- 
rådsavdelingen i Stockholm som Marinens refe
rent. Oppgaven besto i å legge fram Marinens 
kommandosaker for H.M. Kongen. Statsrådsav- 
delingen ble opprettet i 1814 og alle kommando
saker ble framlagt av hæroffiserer fram til 1826 da 
det i tillegg ble beordret en marineoffiser. Denne 
stillingen hadde han også i perioden 1881-1883.1 
hans fravær fungerte kommandørkaptein Bur- 
chardt som sjef ved Fredriksvern verft.
Tilbake fra Stockholm overtok han 11. september 
1867 kommandoen på «Nordstjernen» for deret
ter å foreta et 9 måneders tokt til Middelhavet 
med en besetning på 225 mann.
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26. mail873 ble han utnevnt som sjef ved Fred- 
riksvern verft og 10. juli 1874 utnevnt til kom
mandørkaptein. Før han ble verftsjef hadde han 
bodd på Brunla gård som han formelt overtok i 
1850.1 1867 overdro han imidlertid gården til sin 
yngre bror Joachim.
Under perioden som kommandant hadde han 
nær kontakt med hoffet og de kongelige. 12. au
gust 1878 besøkte Kongen, Kronprinsen og prin
sene Carl og Eugen verftet hvor de bl.a. besiktiget 
de gamle bygninger og tok i øyensyn mulige 
framtidige ekserserplasser for Telemarksbataljo- 
nen. I 1882 ble han utnevnt til hoffmarskalk og 
samme år fulgte han Kongen på en reise til Trond
heim og Røros. I 1886 utnevnes han til øverste 
fanejunker. I sine siste to tjenesteår som verftsjef 
var han også sjømilitær distriktssjef for Fredriks- 
vern distrikt.

Baronen og Fredriksvern
Som nevnt innledningsvis ble Baronen av mange 
i lokalsamfunnet sett på som en levende gjengan

Bosatte i Kommandantboligen 1875 i tillegg til verft sjefen:
- Marie Peterson f. 1846 fra Dalsland Sverige - ugift hus- 
bestyrerinne.

- Christin Petersen f. 1852 fra Slagelse Danmark - ugift stuepike
- Marie Pedersen f. 1853 fra Telemark - ugift fjøspike
- Anna Severine Sondresen f. 1863 fra Stavern - ugift viserpike utland.
- Ole Andersen f. 1853 fra Sogn - ugift tjenestedreng

Bosatt i Kommandantboligen 1891 i tillegg til verftsjefen:
- Anna Gunstrøm f. 1845 fra Visby Sverige - ugift husbestyrerinne
- Anna Mathilde Marie Weden f. 1868 fra Visby Sverige- ugift
- Gustav Adolf Anderson f. 1867 fra Elfsborg len Sverige - ugift gårds

gutt.
- Justine Karlson f. 1864 Elfsborg len Sverige - ugift kokkepike
- Hilma M. Johanneson f. 1866 - Båhuslen Sverige - ugift fjøspike

ger fra Marines storhetstid, en stemningsbeveget 
gammel sjøulk som spradet rundt i byen i sin bes
te uniform overdynget av ordner fra inn- og ut
land. Tross det hadde folk respekt for han. I hans 
ettermæle ble det sagt at aldri hadde det i gater og 
offentlige anlegg vært slik gjennomført orden 

som i Baronens tid. Han var ugift, men Fredriks- 
verns unger eide hans hjerte, selv om deres fedre 
ikke hadde så stor plass der. Bak Kommandant- 
boligen lå det en stor hage med gamle epletrær. 
Små og sure var eplene mang en gang, men når 
Baronen om høsten gikk med sine lommer prop
pet av epler og ga de til ungene han møtte på ga
ten, forsto disse hjertelaget som lå bak. Selv de fi
neste Gravenstener fra andre skjenket dem ikke 
slik glede som eplene fra Baronen.
De folkevalgte i formannskap og kommunestyre 
hadde han ikke så mye til overs for selv om han 
tidvis var medlem der selv. Han var ikke uten po
litisk erfaring for da han bodde i på Brunla gård 
var han ordfører i Brunlanes i perioden 1852- 
1854. Mange var hans konflikter med kommunale 
myndigheter og ofte ble han stående alene med 
sine forslag.
I 1874 var han en dag kommet i krangel med sin 
nærmeste nabo hotelleier Ingebrigt Wassilioff, 
hvoretter Baronen får sine håndverkere til å sette 
opp et gjerde med en port som sperrer av adkom-

sten til sjøen og Damp- 
skipsbrygga. Det hadde 
alltid vært adkomst til sjø
en og ved branntilløp ville 
det være skjebnesvangert 
at man ikke kom ned til 
vannet. Saken ble gjennom 
formannskapet framsendt 
til Marinedepartementet, 
men Baronen fikk med
hold. Ble det brann kunne 
man bare hente nøkkel til 
porten i vakta.
Siden i femtiårene hadde 
Fredriksvern hatt sitt bor
gerlige brannvern og det 
hadde vært vanlig at en av 
verftets offiserer hadde 
vært brannsjef. Slik var det 
ikke i 70-årene og Baronen 
mente at denne kom- 
mandostilling ville passe 
for ham. Selv om han ikke 

direkte ytret dette, trakk han i trådende for å få 
den sivile brannsjef skiftet ut. De folkevalgte var 
imidlertid godt fornøyd med den personen som 
innehadde stillingen og til tross for involvering av 
både fogd og amtmann sto formannskapet på sitt 
og Baronen ble aldri brannsjef.
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Finn Wedel Jarlsberg mottok en rekke ordner og medal
jer under sin lange tjeneste i Marinen:
-Ridder av 1. kl. St. Olavs orden 28.1.1867
-Ridder av l.kl Sverdorden
-Kommandør av 1. kl. Vasaorden
-Kommandør av grad 1 Dannebrogsorden 1883 
-Dannebrogsordens hederstegn (Dannebrogsmann)
-Offiser av den franske Æreslegionen
-Kommandør av den greske Frelserens orden
- Den Tunesiske Iftikhar-orden av 2. klasse
- Den tyrkiske Mecidi-orden av 3. klasse
- Oscar lis jubileumsmedalje
-Erindringsmedalje for deltakelse i krigen 1848-50
-Kommandør 2. kl. Den Saksisk-ernestinske husorden

Avskjeden
I 1895 var det 60 år siden han ble utdannet som 
offiser og 21. februar ble dette markert med en 
festmiddag for mange prominente personer. Det 
skulle knapt gå et år før en tragikomisk hendelse 
skulle bidra til at hans avskjed ikke ble så verdig 
som han egentlig fortjente etter 61 år i Marinens 
tjeneste.
I midten av januar 1896 ble en av kommandan- 
tens kyr syk og dyrlege ble tilsendt. Til tross for 
dyrlegens metoder for å få kurert sykdommen 
døde kua dagen etter. Slakteren kom like etter at 
kua var død og foretok slakting. Kjøttet ble sendt 
til Larvik hvor det ble stemplet og klart for salg, 
men så kom det fram at kua hadde vært syk - an
givelig skulle den ha hatt melkefeber. Saken fikk 
stor oppmerksomhet og endte til slutt i forhørs
retten. Rettsmøte ble avholdt 20 februar 1896 i 
Fredriksvern. Om det ble reist tiltale og utmålt 
straff i saken vites ikke.
I Morgenbladets aftennummer 30. mai 1896 står 
det å lese:

En gammel offiser er i statsråd i dag 
meddelt avskjed, nemlig sjefen for Fred
riksvern verft, kommandørkaptein ba
ron Finn Wedel Jarlsberg.
18. juni 1896 var Marinens siste dag på 
verftet. Flagget ble strøket fra flagg
stangen og kommandørkaptein, baron 
Finn Wedel Jarlsberg overga komman
doen til forvalter J.M. Johansen. 1. juli 
1896 ankom de første krigsskolekadet- 
tene. Baronen hadde sørget for å legge 
forholdene til rette for Krigsskolen 
bl. a. ved å innrede det gamle artilleri- 
verkstedet til kadettspisesal.
Han forlot nå Norge og bosatte seg i 
København med en norsk pensjon på 
kr 2000.- i året. Mange på den tiden 
mente at årsaken til at han søkte av
skjed og dro til København var saken 

om den selvdøde ku. Mer sannsynlig er det at Ma
rinens tid på verftet var over og hans stilling som 
verftsjef nedlagt.
I København ble han godt mottatt. Man hadde 
ikke glemt helten fra Eckernforde. 5. april 1899, 
da det var 50 år siden slaget, ble han hyllet i sin 
bolig i Amaliegade. Han mottok mange besøken
de bl.a. representanter fra diplomatiet og Mari
nen. Han mottok også hilsen fra kongehuset. I et 
telegram fra norske sjøoffiserer ble han takket for 
hvordan han som representant for den norske 
marine kjempet under slaget.
Etter en tids sykdom døde han den 15. mai 1901. 
Den siste tiden var han innlagt på Frederiks hos
pital. 18. mai ble han bisatt i Holmen kirke i Kø
benhavn og det var krans både fra kongen og 
kronprinsparet. Tirsdag uken etter ble han grav
lagt på den Wedelske gravlund på Jarlsberg 
hovedgård uten andre kirkelige seremonier, men 
klokkene ringte fra Sem kirke.

Kilder:
Sjømilitære Samfunds Marinekalender 1814-1934
Marinemuseet
Kgl. Norske Marines fartøyer - dampkanonbåten ved Stein Moen 1992
Brunlanes bygdebok nr 2
«Reisen gjennem livet» - E Wedel Jarlsberg 1932
«Fredriksvern og Stavern» utgitt av Fredriksvern kommune 1926

- Norske aviser
Norske frivillige i de danske forsvarskrige 1848-1850 og i 1864 - Carl Johan Anker 1887
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/f/T • •/ / oal/Ja/wzema^ 200 ar
Tekst: Trygve Bruun Foto: Marinemusikken

Kongelige Norske Marines Musikkorps (KNMM) også kjent som Marinemusikken er et av 
Forsvarets fem profesjonelle musikkorps, og er organisert under Forsvarets musikk i lik
het med de øvrige fire korpsene. Marinemusikken er et unikt og populært ensemble, og 
består i dag av 27 musikere og de feirer i år sitt 200 års jubileum.

Korpset løser oppdrag på vegne av nasjonen, 
Kongehuset, Regjeringen, Stortinget og militære 
avdelinger, blant annet i forbindelse med statsbe
søk, nasjonale merkedager og offisielle seremoni
er i og utenfor Forsvaret.
Over hele Østlandet gjøres det mellom 180 og 200 
seremonier, parader, store og små konserter og 
forestillinger hvert år. De har opparbeidet seg et 
ry som et av verdens ledende blåseorkestre, og en 
rekke store artister, både norske og utenlandske, 
innenfor så og si enhver musikalsk genre har øn
sket å jobbe med Marinemusikken opp gjennom 
årene.

De har mottatt en rekke priser som:

-Spellemannsprisen 2003 i viseklassen, for platen 
«I dur og brott» sammen med Erik Bye.

-Kulturrådets Ærespris 2016 sammen med øvrige 
korps i Forsvarets musikk, for deres innsats for 
det norske kunst- og kulturliv.

-Vestfold Fylkeskommunes Kunstnerpris 2016.

-YAM awards (The Young Audiences Music 
Awards). Best Large Ensemble 2017; internasjo
nal pris for prosjektet Planetene, som ble produsert 
sammen med Vestfold Fylkeskommune og Kultur- 
tanken.

Marinemusikken er en av landets eldste arbeids
plasser for profesjonelle musikere. Den er sammen 
med de øvrige korps i Forsvaret blant de fremste 
kulturbærere lokalt og nasjonalt med en viktig 
posisjon og betydning for utvikling av musikkge- 
nerasjoner.

Sannsynligvis det eldste foto
grafi som finnes av Marine
musikken. Bildet tatt siste 
halvdel av 1860-årene.
I midten på bilde musikk- 
instruktør Zogbaum.
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I forbindelse med 175 års jubileet i 1995 skiftet 
Marinemusikken navn til Kongelige Norske Ma
rines Musikkorps, men korpset blir fortsatt ho
vedsakelig kalt Marinemusikken i dagligtale. De 
holdt til å begynne med til i Fredriksvern siden 
dette den gang var Marinens hovedbase. Fred
riksvern ble etter hvert for liten for Marinen, og 

Mu^kkinnruktør 
Zngbaum.

derfor besluttet 
man at hovedbasen 
skulle flyttes til 
Horten. Her opp
rettet man Karljo- 
hansvern Orlogs- 
stasjon, og i 1849 
flyttet musikken 
dit. Korpset besto 
da av musikk- 
direktør Heinrich 
Wilhelm Zogbaum 
og seksten spille- 
menn.

Men det begynte altså i Fredriksvern.
Musikk har vært brukt til å oppildne egne solda
ter, avskrekke fienden, til underholdning og i se
remonier. Instrumentenes viktigste funksjon var 
likevel å formidle kommandoer. De styrte daglig
livet med signaler for å stå opp om morgenen, 
spise, oppstilling og å gå til ro om kvelden i leir og 
garnisoner. Med Hærordningen av 1818 ble fem 
brigademusikkorps opprettet i Norge, og i 1820 
fulgte Marinemusikken. Med sine musikkskoler 
var militærkorpsene lenge de eneste offentlige in
stitusjoner som underviste i musikkfaget. Mili
tærmusikerne fikk også stor innflytelse som kom
ponister, organister og musikklærere.
I Fredriksvern hadde man før 1820 et musikksel- 
skap ved navn «Constant» som var til stor glede 
for innbyggerne. Allerede i 1809 begynte man i 
Fredriksvern å utdanne musikere til «Contstant». 
De første elevene var matros Thomas Andersen 
fra kanonsjaluppen «Kjøge», matros Fredrik 
Christian Olsen fra sjaluppen «Strømsøe», matros 
Falster Hendriksen fra sjaluppen «Løven» og 
matros Carl Fredrik Tørn fra sjaluppen «Nest- 
ved».
Men sjøoffiserene mente det var nødvendig å få et 
fastere musikk-korps i marinen og saken ble sik
kert inngående diskutert dem imellom på verftet. 
En ansøkning om dette ble fremmet til sjefen for 
verftskorpsets arbeidskompani, kommandørkap
tein Muller. Han fremsendte saken til det kongeli

ge Marinedepartement og den 28 oktober 1920 
bifalte kong Carl Johan forslaget.

Generaladjutanten for Marinen, Jens Schow Fa
bricius (fra Larvik), sendte 24 november 1820 føl
gende brev til verftskorpset:

Hans Majestet Kongen har under den 28 fm. naa- 
digst behaget at bestemme at et musikpersonale, 
bestaaende af 8 personer skal opprettes ved Søeta- 
ten og derfor naadisgst utstedt det herfor i bekreftet 
gjenpart følende reglement for samme, hvilket her
ved meddeles Corpset til underdanigst efterretning 
og fornøden kundgjørelse.

Med dette kongebrevet av 28 oktober 1820 var 
Marinemusikken opprettet.
Reglementet som fulgte med, var underskrevet av 
kongen og åpnet på følgende måte:

Vi Carl Johan av Guds naade konge i Sverige og 
Norge, de. Gathers og Venders gjør vitterligst: 
At vi efter derom underdanigst indkommet forslag 
og da vi have anseet det gavnlig for Søetjenesten 
naadigst have under dags datum besluttet oprettel- 
se av et musikkpersonale ved vor norske Søe-etat 
angaaende i hvilken følgende bestemmelse herved 
naadigst fastsettes.

Deretter fulgte reglementets åtte paragrafer som 
fastsatte organisasjon, oppgavene, opplæringen 
og de økonomiske forholdene. Det vesentlige var 
at musikken skulle bestå av fire musikere og fire 
musikkelever, i alt åtte personer som skulle inngå 
i verftskorpsets arbeidskompani.
I tillegg til å lære seg å spille skulle de delta i un
dervisningen og i tjenesten ved verftet «til saa- 
dant arbeide som passende til deres metier». Når 
drengene var utlært, skulle de benevnes musici og 
likestilles med helbefarne i Sjømilitære korps. To 
eller flere skulle utkommanderes med hvert krigs
skip. Om bord skulle de spille til den daglige tje
neste og til oppmuntring for besetningen, skrive 
ruller, føre journaler og om «departementet vil, 
lade dem lære at barbere». Om bord skulle musi
kerne kunne utføre den slags arbeide. Elevene 
skulle være av god moralsk oppførsel og flid, en 
sund sterk og feilfri kropp, ha brede skuldre og 
sterkt bryst. De måtte ved ansettelse være fra 12 
til 14 år gamle og ved undersøkelse gi håp om å ha 
gode anlegg til å lage musikk.
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Som den første musikkinstruktør ble Daniel Niel
sen With ansatt i 1821. Han fikk sin instruks som 
var svært lang og detaljert. Han fikk fri barakke, 
bestående av en liten stue, kammers og kjøkken. 
Opprinnelig var det antatt at offiserene seg imel
lom skulle samle sammen penger til innkjøp av 
instrumenter, men dette slapp de da staten bevil
get 15 riksdaler pr år til dette.
I Fredriksvern hadde Marinemusikken sine øvel
ser og konserter i Steinbrakken som lå ved det 
gamle sykehuset, ovenfor kirken. Bygningen gikk 
tapt i den store bybrannen i 1883.

1850. Men alle stillingene i musikken ble besatt, 
det ble ansatt kvalifiserte lærere, og det ble an
skaffet bra utvalg av instrumenter. Oppsetningen 
ble etter hvert utvidet og i 1846 var det 16 stillin
ger i musikken. I 1846 ble musikken overført fra 
Verftskorpset til Det Sjømilitære korps.
2 oktober i 1851 opphørte Fredriksvern verft å 
være Marinens hovedstasjon. Et vesentlig kapittel 
i Sjøforsvarets historie ble dermed avsluttet. Ma
rinemusikken ble flyttet til Horten allerede i 1849, 
og i en avisnotis fra dette året kunne man lese føl
gende:

Det ble nokså snart bestemt at musikken skulle 
delta i gudstjenesten i kirken.
Marinemusikken holdt mange konserter i Laur- 
vig. De opptrådde blant annet i Festiviteten med 
«Myllarguten» 10 april 1849, og så sent som 25 
september 1849 i Laurvig Theater.
Det foreligger for øvrig få opplysninger om Mari- 
nemusikkens virksomhet i Fredriksvern og om 
musikkens betydning for Marinen fra 1820 til 

«Etter at den Søemilitære Musik som vanlig paa 
Confirmationsdagen havde lade seg høre og til- 
slut spillet en Sørgemarsch har den nu forladt oss 
og draget til Horten.»
I Horten opprettet man Carljohansvern Orlogs- 
stasjon. Marinemusikken hadde fått ny musikk- 
direktør i 1843, Heinrich Wilhelm Zogbaum. 
Han ledet musikken til han ble pensjonist som 61 
åring i 1875.

11



I Horten gjorde Zogbaum med Marinemusikken 
stor lykke med alle sine konserter i Hortensko- 
gen, Tivoliparken og Avholdslokalet. De var også 
på hyppige besøk i hovedstaden. Hvert år dro de 
til markedet i Christiania, hele tre dager i februar 
måned var det marked. Konsertene ble først holdt 
i Hotel Du Nord, senere i Gamle logen. Under 
Zogbaums tid som musikkdirektør opparbeidet 
Marinemusikken seg et meget godt renommé. 
Han var en spirituell musiker og en meget dyktig 
dirigent som forsto å inspirere sine musikere.
I 1875 ble Nils Christian Sørensen ansatt som ny 
sjef og dirigent for Marinemusikken, en stilling 
han hadde i 36 år. I hans tid vokste Marinemusik
ken i både i antall og virksomhet. I 1902 besto 
korpset av 13 underoffiserer, 17 musikanter og tre 
musikkelever.

Siden den gang har Marinemusikken, under 
mange dyktige ledere, utviklet seg til det vel an
sette militære korpset det er i dag. I 1987 sluttet 
Ragnar Sand Pedersen som fast leder og dirigent 
og han var den siste faste dirigent i Marinemusik
ken. Siden den gang har korpset hatt forskjellige 
administrative sjefer og kunstneriske ledere. I til
legg benytter korpset i dag i stor utstrekning 
gjestedirigenter.
28 oktober 2020 fyller det Kongelige Norske 
Marines Musikkorps 200 år. Dagens korpssjef er 
orlogskaptein Sten Kristian Brath.

VI GRATULERER!

Marinemusikken marsjerer i Stavern under «Glade dager».
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Tekst: Olav Bjørnflaten Foto: FVV's fotoarkiv

Så lenge det har vært skolevirksomhet ved Fredriksvern verft har fysisk aktivitet inngått 
som en viktig del av utdanningen. Utvikling av fysisk styrke, utholdenhet og ferdigheter 
i ulike disipliner, har vært hovedelementer i all opplæring og basis for å kunne utføre 
tjenesten i Forsvaret. Helt siden opprettelsen av Sjøkadettinstituttet i 1817 har idrett 
i en eller annen form stått på timeplanen. I denne artikkelen tar vi et tilbakeblikk på 
idrettsaktivitetene slik de ble gjennomført ved Fredriksvern verft med hovedvekt på Luft
forsvarets skolevirksomhet etter krigen.
Utdanning av befal har vært hovedaktiviteten i skolevirksomheten opp gjennom historien. 
Siden faget idrett har vært sidestilt med de øvrige fag, er det laget leseplaner som har 
vært styrende for virksomheten. Dette har ført til at befalet har kunnet videreføre det de 
har lært til soldater ute ved avdeling. For å sitere Håndbok for soldaten fra 1957. «En god 
idrettsmann er en god soldat»

Sjøkadettinstituttet
Den første befalsutdanningen ved Fredriksvern 
verft som vi kjenner til er opprettelsen av Sjøka
dettinstituttet i 1817, som senere ble Sjøkrigssko
len. Skolen hadde tilholdssted i Stavern frem til 
den flyttet til Karljohansvern i 1864. Da det ble 
bestemt at undervisningen skulle legges til Sta
vern var det mange ting som måtte forberedes på 
kort tid, gymnastikksal ble etablert i bakbygnin- 
gen, det vi dag kjenner som annekset på torget. 
Faget legemsøvelser bestod av gymnastikk, fek
ting, hugging, svømming og dans. Læreplanene 

Kadettene trener på kulestøt.

fra instituttet viser at gymnastikk ble oppført med 
2, senere 4 timer i uken. Første gymnastikklærer 
var korporal og oppsynsmann Simonsen. 
Gymsalen i annekset ble faktisk brukt som gymsal 
for elevene på skolen i Stavern til et stykke ut på 
femtitallet. I dag brukes salen til kunstutstillinger 
på sommerstid, og leies ut som selskapslokaler 
utenom dette.

Krigsskolens sommerleir
Etter flyttingen av Sjøkadettinstituttet i 1864 var 
det liten aktivitet på verftet inntil Hæren bestemte 

å legge Krigsskolens sommer- 
øvelser til Stavern og Fredriks
vern verft i 1896. Disse som- 
merøvelsene pågikk helt frem til 
1934. Dette ble et særdeles po
pulært innslag i Stavern, kanskje 
spesielt for de unge damene i 
byen. Kadettene drev forskjellige 
øvelser under oppholdet hvor 
idrett selvfølgelig var en viktig 
aktivitet. Svømming og stup 
stod på programmet i tillegg til 
de øvelsene som hørte utdan
ningen til.
De fleste vet vel at den gang 

kronprins Olav deltok på disse 
sommerøvelsene i årene 1921- 
1924.
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Luftvernregimentet
Luftvernregimentet ble opprettet i 1934 med 
standkvarter i Oslo, men la sine øvelser til Sta
vern. Øvelsene var i likhet med Krigsskolen lagt 
til sommerstid, og dreide seg i hovedsak om opp
læring på luftvernskyts. Første sjef var oberst 
Hammerstad, som vi vet var en sentral person 
innen idrett på nasjonalt nivå. Han var blant an- 
net sekretær for Norges Landsforbund i idrett fra 
1919 - 1924. Det var imidlertid stor skepsis i for
bindelse med opprettelsen av regimentet da de 
fryktet mye bråk og leven fra skytefeltet på Rakke. 
De fikk således ikke den velkomsten som Krigs
skolen ble forunt. Luftvernregimentet ble væren
de i Stavern frem til krigsutbruddet. Etter krigen 
startet de opp øvelsene i Stavern igjen, men ble 
overført til Tromøya i 1947. Gamle notater viser 
at fysisk trening og idrett generelt, stod høyt i kurs 
også i regimentets utdannelse.

Tiden etter krigen og frem til nedleggelse i 
2002.
Etter krigen startet gjenoppbyggingen av artilleri
et ved verftet. Dette var en krevende periode og 
det er nærliggende å sitere Ole Reistads ordre til 
sin olympiske gullpatrulje i St. Moritz i 1928. 
«Samling i bånn». Stortingsmelding 32. «Plan for 
førstereising av Norges Forsvar, fastslo at Flyvåpe
net og Luftvernartilleriet skulle samles i en for

svarsgren. Utdanningen av befal og spesialister 
skjedde ved Skyteskolen, Våpenskolen og Befals
skolen.
I tillegg til opplæring på artillerimateriell ble det 
undervist i andre militære fag, herunder idrett. 
Luftvernartilleriets skolers idrettslag (LSI) ble 
stiftet i 1952, med Finn Vasvik som formann. La
get ble i første omgang organisert i en fotball- 
gruppe, en friidrettsgruppe, en miniatyrgruppe i 
skyting, og samlet ca. 70 - 80 medlemmer. De ble 
en viktig faktor i idrettsmiljøet ved verftet, samt at 
de gjorde det meget bra i konkurranser med an
dre lag i Forsvaret. Opprettelsen av idrettslaget 
ble starten på en lang og innholdsrik idrettsperio- 
de.
Det som preger idrettstj enesten i Stavern på fem
titallet og oppover er den store aktiviteten som 
ble lagt for dagen av nærmest alle. En gjennom
gang av leiravisen «Sprenggranaten» viser at det 
internt i leiren ble laget konkurranser og turne
ringer avdelingene imellom. En stor premiesam- 
ling fra Luftforsvarets tid på verftet, viser at en 
betydelig del av pokalene stammer fra denne pe
rioden. Premiesamlingen stod utstilt i inngangs
partiet på idrettsbygget, men måtte fjernes da Po
litiet overtok bygget. Dette betyr at pr i dag er 
samlingen stuet vekk på et lager i Kadettbrakka. 
Vi synes dette er synd, og prøver å finne en natur
lig plass og stille dem ut igjen.

Vinnere av Forsvarscupen i håndball 1988
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Bygg °g anlegg
Det ble bygget et svært etterlengtet idrettsbygg 
med gymnastikksal som stod ferdig i 1954, godt 
utstyrt etter dagens krav den gang. Dette betydde 
en økt kvalitet på turn og gymnastikk, og ballspill 
ble en helårsidrett. I tillegg ble det leid treningstid 
på Lovisenlund, Farrishallen og Stagbanen. Etter 
hvert som aktiviteten i de sivile idrettslagene økte, 
ble dette leieforholdet gradvis redusert. Det ble 
anlagt en hinderbane på sletta ved sjøen, samt en 
svømmehinderbane i sjøen som ble lagt ut på 
sommeren. Pistolbane var allerede anlagt bak Ka- 
nonhallen, hvor våpenkassunene i dag står, samt 
en innendørs bane i galeiskur 13. Til og med en 
tennisbane ble bygget på baksiden av befalsmes
sen. Stavern kommune jobbet i flere år med pro
sjektering av en idrettshall for Stavern kommune, 
men arbeidet stod i stampe med tanke på plasse
ring og finansiering. Daværende skolesjef oberst 
Gunnbjørn Røkke løste floken ved å stille tomt til 
rådighet på Kaken, hvor en fotballbane med grus
dekke allerede var anlagt. Dette betydde at verftet 
kunne bruke hallen på dagtid, noe som ble et vik
tig bidrag til driften av hallen.

Ferdighetsmerkene
Hele etterkrigsperioden vitner om stor bredde i 
den idrettslige utfoldelsen. En viktig del av idret
ten var ferdighetsmerkene som spente over hele 
idrettsspekteret. Idrettsmerket sammen med 
skyttermerket, skimerket og infanterimerket ble 

sentralt i så 
henseende. 
Merkene var 
en solid be
kreftelse på 
at trening 
kunne do
kumentere 
gitte krav, og 
i tillegg kun
ne de bæres 
på unifor
men. Fer
dighetsmer
kene ble 
viktig moti
vasjon for 
soldater og 
befal for å 
trene regel

messig. Det var også konkurranse mellom avde
lingene internt, men også eksternt i Forsvaret. 
Idretts -
offiserene ble også drevet av en viss konkurranse 
med sammenlignende avdelinger i Forsvaret. At 
dette er riktig bekrefter vel Finn Vasvik da han 
med et inntak i 1956 oppnådde at 100 % klarte 
kravet til idrettsmerket. For å oppnå dette måtte 
han kjøre flere ganger til et svømmebasseng i Ski
en med 3 elever som ikke kunne svømme, men 
som til slutt bestod testen.

Marsjmerkeprøve 1947

Idrettsoffiseren
Den første idrettsoffiseren vi kjenner til var Øi
vind Nalum, allerede i 1946. Han ble etterfulgt av 
Sverre Påhlmann i 1947.1 1950 kom Harry Boye 
Karlsen til Stavern, og sammen med Finn Vasvik 
ble de en legendarisk duo. Den kjente idrettspro- 
filen Harry Boye Karlsen har i kraft av sin bak
grunn og væremåte skrevet seg inn i verftets 
idrettshistorie med gullskrift. Finn Vasvik hadde 
sin styrke i svømming, og var en meget habil 
svømmer i unge år. I tillegg til svømmingen var 
han svært opptatt av gymnastikk, noe han mente 
var viktig for kommende befal slik at de kunne 
lede fysisk trening ute ved avdeling. Boye deri
mot, var ikke overaskende svært opptatt av ball
spill, med fotball som den dominerende grenen. 
De var begge konkurransemennesker og arran
gerte øvelser og konkurranser til glede for alle på 
verftet. I 1980 kunne både Boye og Vasvik tre av 
med god samvittighet, pensjonisttilværelsen ven
tet.
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Kaptein Bjørn Saastad overtok som idrettsan- 
svarlig på verftet etter mange år i bransjen. 
Værfts-Magazinet inviterte Bjørn til en prat om 
idrettstjenesten ved verftet frem mot nedleggel
sen. Han ønsket spesielt å fremheve Stavern som 
tjenestested med utgangspunkt i idrett. Han men
te stedet er nærmest perfekt med tanke på nærhet 
til de ulike treningsområdene. Idrettsbygget plas
sert innenfor gjerdet ble utvidet med plass til styr- 
ketrening og nye garderober av tidsmessig karak
ter. Gåavstand til skytebanen så lenge denne var 
på Torsrødmyra. Ypperlig natur for orienterings 
-og feltløp, stier og veier som skreddersydd for 
marsj merke og løpetrening. I tillegg til dette nær
het til sjøen med mulighet for svømmeundervis- 
ning i sommerhalvåret, samt nærhet til moderne 
sivile fasiliteter. Vinteridrett kunne være en utfor
dring i Stavern med ofte sviktende snøforhold, så 
skitrening og andre vinteraktiviteter ble derfor 

gang på 50- tallet. Dette ble starten på en lang pe
riode med konkurranser spesielt innen fotball, 
håndball og skyting. Det er verdt å nevne kaptein 
Ingar Nordvik i denne sammenheng, som primus 
motor i mange år, og medlem av Vestfold Bedrift- 
sidrettsforbund. Bedriftsidrettslaget var i første 
omgang et tilbud til befal og sivile, men ble ofte 
forsterket av soldater fra avdelingene. Hver tirs
dag og fredag ble det avsatt tid for befal og sivile 
til trening med til sammen 4 timer. Det er ikke til 
å stikke under en stol at fotball i gymsalen ble do
minerende. Det er sikkert mange som husker at 
Boye delte oss i to lag, Nesjar mot Arsenal. Saas
tad kan fortelle at mange uløste feider blant delta
kerne fant sin løsning her i form av i overkant 
harde taklinger. Men som han sier, det løste seg 
som regel, og treningen var viktig spesielt for be
falet som ble pålagt å bestå en fysisk test, som 
skulle rapporteres inn og påføres rullebladet.

Harry Boye Karlsen Finn Vasvik Bjørn Saastad

Disse 3 idrettsoffiserene dekket en periode på over 50 år etter krigen

lagt til de årlige vinterøvelsene. At Stavern er et 
populært sted spesielt på sommerstid ble under
streket av at flere av de norske landslagene, som 
blant annet fotballandslaget og skøytelandslaget 
la sine sommersamlinger til verftet. Saastad un
derstreket også det gode samarbeidet han opplev
de mellom skolesjef og befal på avdelingnivå. De 
var alle genuint opptatt av idrett, og han følte der
for en stor frihet i sitt arbeide. Han forteller videre 
at idrettskontoret var bemannet med to personer, 
noen ganger tre personer avhengig av aktiviteten. 
At idrettsoffiseren var en populær person kom ty
delig frem under avskjedsoppstillingen for Boye 
Karlsen. Her ble han her overrakt en splitter ny 
sykkel som avskjedsgave fra årets befalskolekull. 
Personer som deltok på denne anledningen kan 
fortelle at de for første gang så den gamle idretts- 
kjempen synlig rørt.

Bedriftsidrett
Det ble dannet et bedriftsidrettslag på verftet en

Avslutning
Idrett har i alle år vært en bærende aktivitet på 
verftet. Et godt samarbeid mellom kommunen og 
idrettslagene i Stavern har vært en viktig faktor. 
En periode på 50- tallet var det faktisk en tanke 
om å slå sammen det militære idrettslaget med 
aktiviteten i sportsklubben Stag, men det ble med 
tanken, noe som sikkert var klokt når en ser ut
viklingen i ettertid. Et godt eksempel på samar
beid er opparbeidelsen av fotballbanen og skøyte
banen på Kaken. Her ble det arrangert 
skolemesterskap for Stavern skole, og kommunen 
og leiren sørget for strøm til belysning. Vedlike
holdet av området tok verftet seg av i sin helhet, 
trim/skiløypa rundt Hauanåsen er enda et godt 
eksempel. I dag er det historiske området på verf
tet åpnet for publikum og tusenvis for ikke å si 
hundretusenvis nytter verftet som rekreasjons
område. Stolpejakt og orienteringsposter er blitt 
et vanlig syn, noe som er et tilbud til alle som be
søker verftet.
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/J20- 2004
Tekst: Olav Bjørnflaten Foto: FVV's fotoarkiv

Værfts-Magazinet har denne gangen gleden av å
presentere Anders Lundevall, en mann som vi 
husker som en raus og meget hyggelig offiser. An
ders ble født i Holla kommune i Skien 15 desem
ber 1920, men vokste opp i bygda Kviteseid i Tele- 
mark/Vestfold. Oppveksten i Kviteseid var preget 
av arbeid på farsgården, et arbeid miljø han triv
des med gjennom hele livet. Som alle andre unge 
måtte Anders i militærtjeneste. I 1946 møtte han 
til førstegangstjenesten i Stavern med tjeneste 
innen Luftvern. Etter førstegangstjenesten søkte 
han seg inn på UB-kurs. Etter UB-kurset ble han 
værende i Stavern på kontrakter i mange år. Han 
hadde flere jobber i denne perioden blant annet 
på depotet til Befalsskolen i Øvre leir. Anders traff 
i denne perioden Margit som han giftet seg med, 

og de fikk etter hvert 3 barn sammen.
I 1956 overtok han gården Uppigard 

som han var odelsgutt til. Han søkte da 
permisjon fra Forsvaret og tok med 
seg familien og flyttet tilbake til hjem
bygda. Oppholdet i Kviteseid skulle 
ikke vare mer en i et år. Det var tunge 
tider i landbruket og familien lengtet 
tilbake til Stavern.
Tilbake i Stavern fortsatte Anders sin 
militære karriere, han overtok som 
brannmann på verftet etter brannut- 
danning på Smestad. Jobben på brann
stasjonen var krevende i den forstand 
at han sjelden hadde fri, og da han ble 
tilbudt jobben som ansvarlig for 
Stabsavdelingen tok han denne. Dette 
var en jobb han trivdes i, glad i men
nesker som han var.
Siste jobben, og en jobb han beholdt til 
han gikk av pensjon, var leirmester 
med ansvar for renholderne. Dette var 
en jobb Anders satte stor pris på og ut
førte på en meget god måte. Han ble 
boende i Stavern som pensjonist.

Hans interesse for bondeyrket og gårdsdrift var 
stadig like stor. Etter at han gikk av med pensjon 
fikk han god tid til å dyrke dette arbeidet. Selv om 
innmarken var leid ut til bønder i bygda, var det 
mange oppgaver å gi seg i kast med. Hans store 
lidenskap var naturen, han likte å følge med på 
naturens skiftninger, og spesielt var våren en tid 
han likte godt. Han bodde derfor i Kviteseid i den 
lyse årstiden så lenge han hadde arbeidskraft og 
lyst. Det må også nevnes at han i sin ungdom var 
en meget habil skihopper. Denne interessen had
de han med seg gjennom hele livet. Offiseren, 
bonden og skihopperen Anders Lundevall døde 
19. mai 2004 nær 84 år gammel.
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Tekst: Arne Hill-Jensen

Innledning
Tidlig på 1800-tallet dukket tanken opp ”Om tvende dampbaaters anskaffelse, for at befare kystene 

fra Christiania til Trondhjem”. Dårlig økonomi etter Napoleons-krigene og vanlig norsk tilbøyelighet 
til å vente å se hvordan andre klarer å løse et problem, gjorde at intet skjedde før i 1825 da Departemen
tet for Finans-, Handels- og Toldvæsenet ble bemyndiget til å anskaffe 2 dampfartøyer fra England, ”det 
ene til Søpostens Befordring mellom Frederiksværn og Frederikshavn og det andet til Benyttelse ved en 
Pakke- og Passager-farts-Indretning mellem Christiania og Christiansand, hvormed da tillige Brevpos
ten den ene Gang om Ugen skulde befordres”.

Omkostningene ved driften av et slikt fartøy mellom Frederiksværn og Frederikshavn beregnet de
partementet til 1418 Spd.(l Spd. = i underkant av 4 kroner) mer enn det årlig kostet å holde de 5 
postjaktene som allerede gikk i denne fart. Denne forbindelsen hadde pågått fra begynnelsen av 
1800-tallet, men ble nedlagt i noen år for så å bli gjenopprettet i 1821. ’’Paketfarten” ble denne ruten 
mellom Frederiksværn og Frederikshavn (Fladstrand) kalt. Ruten begynte vanligvis hver vår i mars 
med 2 turer i uken og varte utover høsten. I den resterende del av året ble utenlandsposten befordret 
over Sverige. For ruten mellom Christiania og Christiansand antok man at driften ville svare seg.

Anskaffelsen av begge fartøyer var beregnet til 43 000 Spd. Beløpet ble av departementet betraktet 
som et lån som statskassen tilsto Postvesenet for å kunne bedre postgangen. Skipene ble kontrahert i 
England, men først i 1827 ble Stortinget gjort kjent med vedtaket gjennom trontalen. Odelstinget fant i 
dette grunnlovsstridig, og finansministeren ble stilt for riksrett anklaget for å ha brukt penger uten 
Stortingets samtykke. Han ble frifunnet, men statsrevisjonen innstilte senere til Sortinget å vedta ”At 
den omhandlede enterprise med de tvende Dampfartøier maa være Statskassen uvedkommende”. Kost
nadene skulle i ettertid vise seg å bli langt høyere enn planlagt, 94 517 Spd. i sølv og 3 571 i sedler. Etter 
datidens forhold et meget stort beløp.

Hjuldampere
Begge skipene ble bygget av eik ved et skipsbyggeri i Dover i England, men ellers utstyrt med kjeler, 

maskineri og øvrig utstyr i London. Skipene hadde litt forskjellig størrelse, men var ellers i prinsippet 
svært like. Skovelhjulene ble drevet av maskiner på henhodsvis 60 og 80 hk noe som ga skipene en fart 
på 7 knop i stille vær. Relativt beskjeden tonnasje, 170 og 190 tonn, men de var godt utstyrt. Akterut var 
det 1. klasse kahytter og salong, 2. klasse lå forut og 3. klasse var på det åpne dekket. Senere fikk ski
pene en hytte akterut på dekket slik at forholdene for 3. klasse passasjerer ble noe bedre.

Constitutionen ogPrinds Carl i Frederiksværn

Både kaptein og styrmann var marineoffiserer 
fra Frederiksværn verft, og det øvrige mannskap 
besto 10-11 mann også fra verftet. Skipene ble 
lenge bare omtalt som ’’Dampfartøi No. 1” og 
’’Dampfartøi No. 2”. No 1 ble levert i desember 
1826 og seilte til Frederiksværn under komman
do av kapteinløytnant J. F. Meyer. No. 2 var først 
ferdig et par måneder senere og ankom Frede
riksværn i februar 1827. Dette farøyet ble ført av 
kapteinløytnant O. W. Erichsen som også var 
den som hadde ført tilsyn med byggingen i Eng
land. Begge skipene ble liggende i Frederiksværn 
til man var klar til å starte opp med dampskips
fart i april 1827.
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Constitutionen, Norges første dampskip
Norges aller første dampskip hadde sin jomfrutur fra Christiania til Christiansand den 17. april 1827. 

Kaptein og skipsfører var Christopher Budde fra Frederiksværn verft. Han ble forøvrig senenere vise- 
kommandant på verftet. Som en kuriositet kan nevnes at premierløytnant J. G. Sigholt var kaptein på 
dette skipet i 1842.

Ferden fra hovedstaden til Christi
ansand tok to og en halv til tre 
dager. Å være passasjer på båten var 
ikke billig så det var begrenset hvem 
som kunne reise med 
’’Constitutionen” i den første tiden. 
Det var heller ikke noe lasterom ut
over det som trengtes til posten, så 
kolliene som passasjerene kunne ha 
med var begrenset til maks. 50 kg. 
Etter hvert ble det veldig populært å 
reise med dampbåten og på som
meren i godt vær kunne ’’Consti
tutionen” ha med så mye som 200 
passajerer, som da må ha hatt det 
ganske trangt.

Prinds Carl
’’Prinds Carl” var det største skipet av Norges to første dampbåter, og ble på jomfruturen ført av kap- 

teinløytnant J. E. Meyer fra Frederiksværn verft. På jomfruturen ble båten oppholdt av 3/4 meter tykk 
is i indre Christiania^ord og måtte ankre opp ved Hegholmen. Men allerede den neste dag lyktes det å 
hugge åpen råk helt inn til hovedstaden. Store deler av byens befolkning var på plass for å betrakte det 
nye skipsvidunderet. Gjennom alle år var dampskipsankomstene en stor begivenhet i hovedstaden.

En av de første som rei
ste som passajer med 
’’Prinds Carl” var den 
senere så kjente folke- 
minneinnsamleren An
dreas Faye. Han var 
svært forbløffet over at 
skipet ikke trengte 
vindkraft for å bevege 
seg. I sin dagbok fra 
1828 skrev han:
”..... hvem vi skylder 
den herlige Opfindelse, 
der lader os trodse baa- 
de Vind og Veir”.

Rutefart
Da fartøyene ble bestilt, var tanken å la det ene gå i kystrute mellom Christiania og Christiansand, og 
det andre i utenlandsrute mellom Frederiksværn i Norge og Frederikshavn i Danmark, begge med 
ukentlige
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avganger. Fra 1821 og utover var det nemlig blitt opprettholdt en ukentlig postrute med fem små seil- 
skip mellom Frederiksværn og Frederikshavn (Fladstrand). Tanken var å erstatte disse seilskipene med 
det ene dampskipet. Man endret imidlertid planene slik at utenlandsruten ble Frederiksværn til Køben
havn via Gøteborg. De to skipene korresponderte imidlertid som planlagt i Frederiksværn for utveks
ling av post, passasjerer og fraktgods.

Det var forholdsvis dyrt å reise med statens dampskip, datidens pris- og inntektsnivå tatt i betrakt
ning. Til tross for dette hadde begge båtene godt belegg allerede i første sesong. En reise med dampskip 
var både nytt og spennende, dessuten ble passasjerer både på 1. og 2. klasse i mange år navngitt i dags
avisene. Mange prominente Christianiaborgere tok seg derfor en tur med dampskipet til eller fra Drø
bak bare for å få navnet i avisen.

For posttransporten ble det som forventet store forbedringer. Post fra Christiania til København tok 
nå 2 og et halvt døgn med dampskipet med omlasting i Frederiksværn mot 4 døgn over land gjennom 
Sverige. Fra Christiania til Christiansand tok posten mindre enn 2 døgn med dampskipet mot ca. 2 og 
et halvt døgn over land.

For lesere med interesse av filateli

Dampskipet ’’Constitutionen” fikk antagelig offisielt poststempel rundt ti
den for innføringen av Norges første frimerke l/l-1855.Det kjennes kun 
ett stempel fra skipet. Det har en diameter på ca. 22 mm. og finnes i såvel 
sort som blå farge. Det er ikke funnet stempling fra ’’Constitutionen” i ti
den før frimerkets innføring, men man kjenner stempling både med sort 
og blå farge på frimerkeløse brev opp til 1859. Vanligst er stempelet på 4 
sk. Oscar, men det er også kjent på 4 sk. Våpen 1855 i begge farger. Alle 
merker og brev med stempelet ’’Constitutionen” må betraktes som skjeld- 
ne. Forfalskninger finnes!

Dampskipet ’’Prinds Carl” har antagelig aldri fått tildelt vanlig poststem
pel. Det stempel vi kjenner i dag antas å være skipets eget stempel, ikke 
nødvendigvis beregnet for postbehandling. Det kjennes noen få brev med 
stempelet i blått før frimerkets innføring. Forøvrig kjennes stempelet i 
både sort og blå farge på 4 sk. Våpen 1855 og på skilling Oscar. Brev og 
frimerker med dette stempelet er meget skjeldne. Forfalskninger finnes!

Alle ting har en ende
1 1845 var ’’Constitutionen” gjenstand for en større overhaling og seilte fram til 1860 for så å bli hug

get opp i 1866 etter å ha gjort tjeneste en kort tid som hospitalskip for Marinen.

Fra 1830 gikk ’’Prinds Carl” helt inn til Christiania, men da dette viste seg for anstrengende fikk skipet 
igjen endestasjon i Frederiksværn. Skipet ble etter hvert utkonkurrert av private fartøyer og ble hugget 
opp i 1860 ved Marineverftet i Horten.

Kilder:
• Postens historie i Norge, 1647-1947, August Schou
• Håndbok over norske filatelistika 1969, art. av F. C. Moldenhauer jr
• Statens postdampere 1827-1870, Tore Gjelsvik
• Digitalmuseum.no
• Arkivverket
• Div. artikler Wikipedia
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Tekst: Kjell Bugge Foto: FVV's fotoarkiv

9. april i år (2020) er det 80 år siden Norge ble angrepet av Nazi-Tyskland. Foreningen 
Fredriksvern Verfts Venner hadde i lengere tid forberedt en markering knyttet til denne 
skjebnesvangre hendelsen i Norges historie. Vår markering var tenkt knyttet opp mot 
Luftvernregimentets innsats i 1940, og de 30 fra Luftvernregimentet som var rulleført der, 
og som ga sin liv i kampen for et fritt Norge i tiden 9. april 1940 til 8. mai 1945. På grunn 
av koronaepidemien som Norge ble rammet av våren 2020, måtte dette arrangementet 
avlyses. Isteden vil vi gjennomføre et tilsvarende arrangement på Fredriksvern verft ons
dag 1. juli, samme dato som Luftvernregimentet ble etablert i 1934. Dette arrangementet 
vil vi komme nærmere tilbake til i neste nummer av Værfts-Magazinet. I dette nummeret 
vil vi ta for oss Luftvernregimentets innsats i aprildagene 1940.

Som blant annet et resultat av “Hærordningen av 
1933” ble det faste og mobile luftforsvar samlet 
under en organisasjon, Luftvernregimentet, som 
ble etablert med virkning fra 1. juli 1934 med sine 
kontorer i Karl Johans gate 14 i Oslo og øvings- 
plass ved Fredriksvern verft i Stavern. Regimen- 
tets første sjef var oberst Oscar Hammerstad og 
han var underlagt Generalinspektøren for Hæ
rens artilleri. I årene fram mot krigsutbruddet i 
1940 ble det utdannet et større antall luftvernar- 
tillerister på Fredriksvern verft, men som nær 

Utrykning til nøytralitetstj eneste august 1939

sagt vanlig hva gjelder planer for forsvaret av 
Norge, var oppsetningene 9. april 1940, langt fra 
tilfredsstillende både hva angikk materiell og per
sonell. Oberst M. Hagem, som hadde overtatt 
som Luftvernregimentssjef i 1936, satte etter or
dre opp nøytralitetsvakt med Luftvern-regimen- 
tet i tiden etter 1. september 1939 (Tysklands an
grep på Polen.) Dette ble først etablert på 

Østlandet og i Bergensområdet. Noe senere ble 
maskinkanonbatteriet i Nord-Norge (L/60 Bofors 
luftvernkanoner) satt opp i Narvik da som en føl
ge av den russisk-finske konflikten i oktober-no- 
vember 1939.
Ved krigsutbruddet 1940 var således Luftvernre
gimentet delvis oppsatt, men i hovedtrekkene 
med meget reduserte og til dels lite øvede - ja til 
dels uøvede personellstyrker. Materiellet var 
mangelfullt og vitale deler var ikke tilgjengelige. 
Luftvernavdelinger tilknyttet byer som ble over

rumplet av det tyske angrepet lot seg av 
naturlige grunner ikke sette opp, mens 
andre avdelinger holdt det gående helt 
fram til kapitulasjonen 6. juni 1940.
I Osloområdet var Luftvernregimentets 
personell og utstyr ved Fredriksvern verft 
i aprildagene i all hovedsak utplassert til 
forsvar av hovedstaden og Fornebu fly
plass. Av skyts disponerte man der 5 bat
terier (Bjerke, Ekeberg, Holmen, Huk og 
Gressholmen) med til sammen 14 stk. 7,5 
cm luftvernkanoner (enkeltskudds-kano- 
ner) og 57 stk. luftvernmitraljøser.
9. april ble de første tyske flyene engasjert 

av luftvernet rundt kl. 0715. Flere fly ble skadet, 
men mest ødeleggende var nok mitraljøseilden 
mot de tyske transportmaskinene av typen JU-52 
som transporterte tyske soldater til Norge denne 
dagen. Flere om bord ble drept og mange hårdt 
sårede. Flere av de 7,5 cm LV kanonene mistet et
ter hvert sin effekt pga ødelagte siktemidler og i 
enkelte tilfeller også mangel på ammunisjon.
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Situasjonen ble beskrevet som kaotisk og uover
siktlig og det var under slike omstendigheter at 
sjefen på Huk batteri, fenrik Lars Bentzen, ga sitt 
liv som den første fra Luftvernregimentet. Flere 
skulle senere dessverre lide samme skjebne.
På Kjeller flyplass ved Lillestrøm hadde Luftvern
regimentet en meget redusert oppsetning i januar 
1940,og samme oppsetningen var på plass 9. april. 
10 befal og 127 menige, omtrent 50 % av mobili- 
seringsstyrken hadde 2 stk. 7,6 cm LV kanoner og 
3 stk. luftvernmitraljøser til disposisjon da tyske 
fly gikk til angrep på plassen ca. kl. 0740. Avde
lingen mente å ha skutt ned fiendtlige fly, men 
dette ble ikke bekreftet og kl. 1407 mottok sjefen 
for luftvernavdelingen ordre om at fiendtlighete
ne skulle opphøre.
Horten, Sjøforsvarets hovedbase, hadde fått eta
blert luftvern fra Luftvernregimentet med 4 stk. 
7,5 cm LV kanoner og 6 stk. LV mitraljøser og en 
oppsetning på ca. 130 mann, ca. 1/3 av mobilise- 
ringsstyrken. 9. april kl. 0730 overga Horten seg 
til tyskerne og luftvernoppsetningene fikk pålegg 
om å trekke seg ut og søke kontakt med Luftvern
regimentet. Men før så skjedde, ble avdelingen 
overrumplet av tyskerne, avvæpnet og sendt hjem 
uten å ha løsnet ett skudd mot fienden.

75mm luftvernkanon

Kongsberg våpenfabrikk hadde også etablert 
luftvern. Ca. % av en mobiliseringsstyrke på 260 
personell var til stede 9. april oppsatt med 4 stk. 
4,7 cm LV kanoner og 9 stk. LV mitraljøser. På 
morgenen engasjerte de et fiendtlig fly, dog uten 
resultat. Senere på dagen kom det ordre om at 
tyske fly skulle kun engasjeres dersom de begikk 
fiendtlige handlinger. Kongsberg luftvern holdt 
stand til 13. april.

Herøya luftvern ble etablert 10. oktober 1939. 
Personellet var med få unntak arbeidere ved Ei
danger Salpeterfabrikk som luftvernet skulle be
skytte. Kun batterisjefen og et lite antall offiserer 
og befal kom fra Luftvernregimentet. De var godt 
utstyrt med 4 stk. 40 mm L/60 Bofors luftvernka
noner og 9 stk. luftvernmitraljøser. Tyske fly som 
kom over Porsgrunn og Herøya 9. april ble be
skutt dog uten synlige resultater. 14. april opp
hørte forsvaret i området og deler av luftvernma- 
teriellet og personellet ble evakuert med tog til Bø 
jernbanestasjon 17. april. Rjukan luftvern ble 
etablert i oktober 1939 og 9. april hadde de til dis
posisjon 6 stk. 40 mm L/60 Bofors luftvernkano
ner og 7 stk. luftvernmitraljøser. 183 befal og me
nige var bemanningen 9. april. Det ble åpnet ild 
mot tyske fly denne dagen men uten synlige resul
tater. 21. april evakuerte man luftvernet fra Rju
kan til Numedal.
Raufoss luftvern ble mobilisert med redusert 
styrke i januar 1940. De hadde til disposisjon 4 
stk. 7,5 cm luftvernkanoner og 6 luftvernmitraljø
ser. 9. april ble batteriene satt i høyeste beredskap 
kl. 0430 og det første tyske flyet passerte over 
Raufoss, men utenfor rekkevidde av skytset. På 
formiddagen samme dag ble deler av luftvernet 

på Raufoss beordret til Hamar for beskyt
telse av Kongen, Kronprinsen, Regjerin- 
ger og medlemmer av Stortinget. Flere 
tyske fly ble beskutt, men uten synlige re
sultater. Raufoss luftvern holdt det gåen
de med krigshandlinger fra flere steder i 
Sør-Norge fram til 14. mai da de siste 
mannskapene ble dimitterte.
Bergen luftvern var meget snaut oppsatt 
9. april 1940. Kl. 0435 ble det beordret 
høyeste beredskap og det kunne åpnes ild 
mot tyske fly. Disse fløy i så lav høyde at de 
ikke kunne engasjeres av luftvernkanone
ne, men luftvernmitraljøsene fikk løsnet 
skudd og skadet flere tyske fly. Sivile iakt- 
tagere opplyste at to tyske fly ble skutt ned 

av mitraljøsene. Kl. 0621 kom ordre om «Ild opp
hør» og store deler av luftvernmateriellet, med 
personell, ble overgitt intakt til tyskerne. Sjefen 
for 3. batteri, fenrik E. Welle-Strand, nektet å 
overgi seg, satte kanonene ut av funksjon og slut
tet seg med sitt personell til 1. bataljon IR 9 ved 
Nestun. Ca. kl. 0900 samme dag ble luftvernkom- 
mandoen oppløst og personellet sendt hjem.
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Maskinkanonbatteriet i Nord-Norge var 9. april 
oppsatt med 4 stk. 40 mm moderne hurtigskyten- 
de kanoner av typen Bofors L/60. De hadde en 
egen mitraljøsegruppe og en total mannskaps
styrke på 10 befal, 3 håndverkerformenn og 109 
korporaler og menige. Batteriet va gruppert på 
Framnesryggen ved Narvik under ledelse av fen
rik O U Munthe - Kaas. Luftvernet ble ikke vars
let da det kl. 0337 kom melding om at utenland
ske krigsskip var på vei inn fjorden mot Narvik. 
Først kl. 0440 ble batteriet og byen for øvrig vek
ket av kanonskudd så kraftige at husene ristet. 
Fenrik Munthe-Kaas prøvde å bemanne sitt skyts, 
men tyskerne tok de fleste av mannskapene til 
fange før de kom så langt. Kun fenrik Mun- 
the-Kaas og 11 mannskaper kom til kanoene og 

disse ble så gjort ubrukelige ved at vitale deler ble 
fjernet. Det lykkes batterisjefen og noen av mann
skapene fra maskinkanonbatteriet å komme seg 
ut av byen og de sluttet seg så til norske styrker på 
Setermoen.
Sammenfatning. Luftvernregimentet hadde ut
styr og personell på flere steder i Norge ved krigs
utbruddet 9. april 1940. Gjennomgående var ma
teriellet umoderne og store deler av mannskap- 
styrken var dimitterte eller ikke kalt inn ved krigs
utbruddet. Med tilgjengelige midler ble kampen 
mot invasjonsstyrkene tatt opp, men uten de helt 
store resultatene. Flere av Regimentets offiserer, 
befal og soldater sluttet seg senere til andre nor
ske avdelinger og fortsatte kampene for et fritt 
Norge både fra Norge og fra utlandet.

Tekst og foto: Per Inge Olsen

Under P.L. Nissen sammen med leder 
i FW, Dyveke von Hanno Bast.

Bekransning av minnesteinen over 
falne fra Luftvernregimentet. Peter 
Lynge Nissen, jagerflyger og krigsve
teran la ned krans 8. mai, nøyaktig 
75 år etter frigjøringen.

Etter seremonien ble de frammøtte 
invitert på bløtkake og kaffe i Ka- 
dettbrakka og som en ekstra spiss 
på markeringen fløy 6 av Forsva
rets nye jagerfly, F-35, i formasjon 
over verftsområdet. Det var også 
fint at noen skoleklasser var til ste
de under kranspåleggelsen.
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Postboks 161, 3291 Stavern

Øverst: Verftsporten på 1840-tallet tegnet av Carl Frederik Diriks. Uteksaminert fra 
Sjøkadettinstituttet i 1833. Fyrdirektør fra 1855.

Nederst: Porten i dag ca. 180 år senere og slik den ble restaurert i 1985. Treskjærer- 
arbeidet ble utført av Ole Henden Mathisen fra Nevlunghavn og malerarbeidet av 
Stavernskunstneren Fritz Helge Nygård.


